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(DECLARACT6 DE LA VII ASSAMBLEA DE LA UNIÓ CATALANISTA

ASAMBLEA NACIONALISTA DE TARRAGONA

SIGUEMHI TOTS!

A Tarragona umensa aquest vespre y se conti
nuará demá, matí y tarda, l'anuncidd Assamblea
Nacionalista organitzada per l'Unió Catalanista.
De Lle-vant fina a Ponent y de Mitj jorn fins a

Tramontana, tota la generació catalanista s'ex
tremirá de joia, perqué un sol objecte y una sola
finalitat rnou a tots: Catalunya!

En mornents de Iluita, en hores d'insomni, fins
en les bregues entre germana, tots hem posada la
pensa en una idea que tenia quelcom de fantástica,
empró que'l sentiment patriótic ens hi portava: en

véurens reunits tots els catalanistes, tots eh ger
mana de la nostra terra en un acte d'unció patrió
tica, en el fet remarcador e indubitable del acte
de profeseió de té catalanista.

An aixó anem a l'Assamblea Nacionalista de
Tarragona; per aixó es l'Assamblea. Pera afirmar
serenament, fortament, entussiásticament «que les
diverses manifestacions que per l'acció y les Iluites
polftiques han presentat les diferentes agrupacións
que formen el Nacionalis9e Cattlá, son purdment
externes y que totes aquestes agrupacions consti
tuides en Arrambles proclamen que la plena afir
mació nacional catalana y la reivindicació integral
de les Ilivertats de Catalunya han sigut, son y serán
sempre l'objecte únic que mou el Renaixernent de
de la Patria, qual acció politíca-social es el Nado
nalisme Catalli›. Y an aqueixa afirmació per tots
eta agrupaments acceptada y intervinguda, de la
dreta y de la esquerra, creiem que cap catalanista
deixará de sumarshi.

Fá prou ternps que'ns mostrem rebela; fa massa

temps que aparentment el catalanisme se presenta
corn defallit pera que ningír s'abstingui de conco

rre a l'Assamblea. Es convenient, necessari, indis
pensable, que'l que sia catalanista, que'l que sia
nacionalista, dongui fé de vida en aqueix concert
patriótic de la matrona ciutat romana. Fet de trai
ció a la Patria creuriem el negarnos a afirmar que
per demunt de tot altre ideal hi posém a la nostra

Catalunya. Y pera fer aquesta declaració l'amant
del nostre poble no necessita preguntar a ningú
ni consultarho a cap altre: ne té prou ab eta intims
dictats de la seva consciencia de catalá.

Es ab aquest entusiasme confortador que anem

l'Assamblea de Tarragona: ab un termissim con

venciment de que'ls acorta patriótica han d'abran
dar d'amor tota la riostra terna; de que la bona nova
travessant valla y serralades confortils esperits, y
avivant de bell nou als decaiguts per momeo

tánies els porti a sumar els llurs deci
dits esforoos en quiscuna de les diferentes branques
del nacionallsme, pero a la fi a lluitar peral rego
neixament de la personalitat del nostre poble.

Per aixo creiem que hi serem tots. Perqué no

creiem res ab prou motiu, forsa ni raó pera privar
nos ab cap mornent, y molt menys dintre la

nostra terra, d'afirmar que per demunt de tot,
primer que tot, Iluitarem per la reivIndicació inte
gral de les Ilivertats de Catalunya.

A l'afirmació del nostre amor patriótic que ho

hi manqui ningú! Siguémhi tots!
NOTES

Les sessions de l'Assamblea serán ovni, dissabte,
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día 19, a les deu de la"nit, el diumenge, día 20, a les

deu del matí y la darrera'l rnateix diumenge, a les

tres de la tarda.

Les sessions se celebrarán en el teatre Princi

pal.
A la nit del diumenge l'Orfeó Tarragoni obse

quiará ab un gran concert en el teatre Principal
als senyors delegats y els altres catalanistes assis
tents a l'Assamblea.

També se donará una audició de sardanes a la

Rambla de Sant Joan, de les dotze a dos quarts de

dues del mitgdía; son organitzades per l'U. D. N.de

aquella ciutat.
PROCEDIMENTS GENS CATALANS

Com saben no,tres llegidors, En Francesc Cam
bó publicá fá pocs díes en La Vea:de Catalunya
una carta endressada al President de l'«Unió Cata
lanista> explicant el perqué no assistirá a l'Assam

blea de Tarragona, donant aixfs el sant y senya als
seus subordinats pera que no hi concorrin.

El Dr. Martí, y Juiiá contestá tot sequit dita

Carta ab una altra sumament atenta en que desva

neixía les afirmacions y supósits fets pel senyor

Gambó; y d'aquesta resposta n'enviá'l Dr. Martí y

Juliá una copia a La Vea de Catalunya ab un res

pectuós B. L. M. solicitant del sen Director (que he
es don Enric Prat deja Riba) la publicació de la

mateixa pera desvaneixer errors en benefici de la

gernació catalanista.
Dones bé: ni la Resposta del digníssim Presi

dent de P(Unió» ha sigut publicada, ni tantsoLs
esmentada, en La Vea de Catalunya, ni'l senyor

Prat de la Riba s'ha dignat enviarli dues ratIles

d'excusa al doctor Martí.

Aixó y el no publicar La Vea gairebé cap nova

de lit referida Assamblea, quan se li envíen fetes
per la Comissió Organisadora com als demés diaris

de Barcelona, son mollas de ben dure comentaris

entre la gent catalana.
Quins procediments son aquestos que jamai el

catalanisme havía usat?

L'assistir o no a l'Assamblea es potestatiu de
cadascú; peró es d'obligació'l guardar certa correc

ció devant de la mateixa.
Ab aquest procediment poden coneixer ele ca

talans, que encara creuen ab el pur catalanisme de
La Veu y ab les seves protestes de desitjar
de tots els catalanistes, que una cosa y altra no son

més que unes <habilitats> pera enganyar ale seus

electors.

EL PROJECTE DE LES

MANCOMUNITATS

Un altre pas més s'ha donat en pró del projecte
de Mancomunitats, simple Ilei administrativa per
la que podrem els catalans reconstruir Catalunya.
La votació definitiva del projecte al Congrés va

tenir lloc avans d'ahir, essent aprovat per els vots
deis diputats per Catalunya, a escepció feta deis
radicals que 'a varen abstenir segurament pera no

renegar de ea tradicióanti-catalana, per els adietes
an en'Canalejas, par els jaumiátes y conjuncionis
tes.

Els moretistes y els conservadors han votat
en contra.

El resultat de la votació ha sigut 171 vota en

pró y 42 en contra.
Ele diputats catalans un'altra vegada han de -

mostrat que per sobre deis seus particulars pensars
y de la disciplina des partits hi posen l'interés
suprem de Catatunya, el sentiment y voler de
nostre poble a reconquerir Ilur personalitat

En un moment deelssiu com es Paprovació defi
nitiva del projecte al Congrés, ene sentim orgullo
sos els que de tota nostra vida som catalanistes:
car encara que en realitat no's pot dir que
s'hagi consegult res, ja que la Mancomunitat es

sois una; minsa concessió, el fet sol de veurer

conquerit per Catalunya el vot de la casi totalitat
de diputats catalana, no catalanistes, que militen
en partits espanyols, es suficient pera sentirse
satisfet.de l'obra nacionalisadora del Catalanisme.
No hi vol dir res que encara une curaras més per
odi a Catalunya que per convicció abandonin l'escó

pera no tenir de votar per l'unió de nostra Patria,
perque el fet de que la voluntat del poble catalá

es una y de defensa y conqueriment deis seus

drets y Ilivertats no '1 neguen aquestes poques

abstencions.

El voler de Catalunya ja ha triomfat en el

Congrés, s'ha guanyat definitivament la primera
batalla; ara es preparen noves jornades de Iluita y

potser més intenses en la discussió y aprovació de

les Mancornunitats en el Senat, empró oonfiem en

l'energía deis nostres representants a l'alta Cambra

y la Ilealtat de'n Canalejas, primer home de govern

que Catalunya te la sort, fins ara, de poder reco

neixerhi aital virtut, pera triomfar de la oposició
que hi fassin els tradicionals enemics a les reformes

d'autonomía.

!Visca Catalunyal

COMENTAR1
El.senyor Portela s'en va deixantnos sumits en la

mejor tristesa y desconsol. Perqué nosaltres modes

tos provincians els hi agafém carinyo als respecta
bles personatjes que'l Govern ens envía pera que vel

llin paternalment sobre Id nostres vides y htsendes,
pera que conservin la pau pública y regni la Jelicitat
d'un cap al altre de la provincia que té ?'honor d'es-'

tar sotmesa a la llar tutela. Nosaltres no'ns en sabém

avenir de que la Ilur estada sigui sempre tan curta;
si ho fan bé, s'en van perque hofan be y'l Govern vol

recompensarlos ab quelcom més descansat y més ben

remunerat que'l Govern civil de Barcelona; si he fan
malamen t, s'en van perque ho fan malament y es

necessari buscar a tota presea un subslitut, pero
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lo que es alló deis quinquenios que tant sedueix
ala ministres se vea que no s'ha inventat pela foyer
nadors. Un parell d'anys de desterro en aquesta
ínsula ja es tot lo que's pot exigir a un home que's
sacrifica per la1 patria ab vinticinc" mil pessetes de
scu, coixe y altres menudencies. Peró a cambi de
aquest sacrifici, quina gloria, quina salisjacció ha
d'experimentar l'enlairat funcionari al retornara la
Cort ab els elogia dels una y la satisfacció deis altres!

Si no recordém malament, en Portela ja es el
segon governador que al sortir d'aquí s'en va de dret
a ocupar la fiscalía del Suprem y pera Iota ella ?'ha
cer desempenyat el Govern civil de Barcelona es la
millor recomanació pera poder esperar la tan cobdi
ciada cartera, ab probabilítats d'éxits.

Vagi en horabona el nostre ex - Poncio a descan
sar sobre'ls llorera obtinguts durant sa estada a

Catalunya; nosaltres el despedim ab Ilágrimes als ulls
bo y esperant que'l seu successor sabrd consolarnos
de la pérdua soferta. Aquest es un tal Sánchez Ani
do, segons noticies també gallee,jove, inteligent (?)
protegit d'en Montero Ríos; vé directament de Sevi
lla, passant per Madrid, y aixó ens fa esperar que
ens portará ab la seca persona un xic del flamenquis
me y del ceceo que deu hacer aprés a la capital anda
lussa y que li servirá sena dupte de molt pera eclipsar
les glories del sea antecessor. Benvingut sigui el nou

Sánchez y procurém no encarinyarnoshi mama puig
adhuc fentho molt bé y acabant en Canalejas el sea

quinquenio, no arribará 'a estarshi tant temps comen

Portela, y al marxar tindriem un altre disgust y, la
venial, aixó deis_-disgustos es cosa moll dolenta pera
la salut.

—

Un periódic que's publica en aquesta ciutat y que
porta l'escaient títul de Sol Ixent té a bé glosar un

deis meus Comentarispublicat darrerament en aques
tespágines, en qual comentan i parlaca de la proposa
da intervenció de les societats económiques y obreres
en la confecció deis pressupostos municipals de la
mina capital y'm congratulava d'aquesta tendencia
intervencionista de lotes lesforces socials en els afers
del comú indicant:en un curt apartat, si no jora con

cenient seguir aital exemple a Badalona.
D'aixó l'esmentat periódic en serveix un gros plat

ala seus llegidors, fa comentaris al seagust, descen
dint al terreny de la baixa política d'ataca personals
y d'odia de cassinet, ab un article titulat Mirant d'es
pigolar en el qual se permet dir lo següent:

<Es el cas que un tal Jepus ha !el un gran deseo
briment.

Dernana que pera suplir les deficiencies intelec -

tuals y la falta d'iniciatives, no sois de ?'actual Ajun
tament sitió també del que cindrá, se fassi el poble la
següent pregunta.»

Y aquí vé la pregunta.
Fina ara no sabía que demanar una cosa [os fer

un descobriment, pero déixant aixó de banda dec fer
constar en honor de la veritat y del sentit qtrit.'4, que
ni he [el cap descobriment:ni he demanat res, puig
sola vaig fer un Ileuger comentani sobre un assumpte
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de més o menya oportunitat en el tó enlairat y imper
sonal que acostumo a usar sempre. Consté, dones, que
ratifico tot el contingut de l'article estnentat en la
seguritat de que no es ni ofensiu ni molest, ni pela
regidora de- la dreta ni pels de ?'es quema, ni pels del

puig jo'm guardaría molt bé d'emplear les vela
des injuries y les burles insultants que'l 'confrare
dedica a regidora y no regidora ab el mes futil pre
text. El qui hagi Ilegit el meu Comentan i y ?'anide
en qiiestió, comparará el llenguatje y'l tó que cada luí
emplea y en treurá la conseqüencia. Y res més puc
dir en sentit de contestació o de réplica; pera conten

dre, es de llei emplear les mateixes armes y nijo sé
manejar les armes de Sol Ixent ni suco la meya plo
ma en el fang del carrer.

JEPUS

NOTES LOCALS
DE LA SESSIÓ

En la sessió d'aquesta setmana ha sigut aprovat
el Reglament del Patronat de l'Escota Municipal
d'Arts y Oficia que's projecta crear en aquesta
ciutat.

Hem tingut ocasió de llegirlo y ab la lectura la
satisfacció de véure que ab les bases en dl esta
blertes es pot fer una obra sólida y de resultats po
sitius pera Badalona.

Desde aquestes planes y quant en el Consistori
es parlaba de que fós l'Ajuntament sol, el qui fun
dés y dirigís la futura Escota d'Arts y Oficia, desde
aquesta mateixa secció varem Ilealment exposar la
nostra idea, contraria a la que semblava iniciarse
y realment s'iniciaba y aconsellarem que pera fer
una millor obra, de vida torta y a la vegada inde
pendenta de les lluites polítiques que seznpre hi
poden haver en la Corporacio Municipal, es con

fiés la creació y sosteniment de l'Escota d'Arts y
Oficis a un Patronat autónorn, del que'n podría
formar part en primer lloc l'Ajuntament. Més tart
y en ocasió de la publicació d'un follet contenint
les conclusions y el discurs que'n defensa d'elles
feu nostre amic, el Director de l'Escola de Teixits
d'aquesta ciutat, en Pau Bodón y Amigó, desenrot
llant el tema «L'ensenyansa professional en les po
blacions industrials» en el Congrés de Vilanova y
Geltrú, varem insistir en nostra opinió recomanant
a l'Ajuntament el trevalI den Bodón, perqué en

ell hi tenía el camí més fácil y positiu pera resol
dre el problema de l'ensenyansa professional.

Veiém que'l bon sentit s'ha imposat y a la fi
s'ha fet un pas decissiu pera l'establiment de lea
escotes profesionals.

Nostre aplauso a l'Ajuntament passat iniciador
de la fundació de l'Escota, al actual que l'ha acor

dada y molt especialment a les minoríes d'ara que
ab insistencia l'han demanada fins conseguirla.

Ara no més falta que les corporacions patronals,
obreres y de cultura, com tarnbé tots el ciutadans
aimants de l'ensenyansa, especialment aquells que
per la seva posició y prolessió tenen el deure mo

ral de ferho. cooperin b Ilur esfors a la fundado,
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pera que sigui una realitat la creació d'una Escota

d'Arta y Oficia en la nostra industrial ciutat.

* *

Un debat interessantíssim varem presenciar en

la sessió del dimars passat y aquest fou l'iniciat

per en Padrós Vidal, prenent peu d'un article que

fá dies va publicar La Vera de Catalunya referent

a uns análissis fets d'unes llets de cabrea de Bada

lona.
Sentim que l'Arcalde ab oportunitat no's cuidés

d'esvair l'alarma produida per aquell article, que

ab l'existencia d'uns casaos de «tifus» ha vingut a

aumentarse, potser injustament; parlera aixis per

que considerém que'l senyor Pujol podía fácilment

conseguir al menys una aclaració per tractarse

d'un diari ben amic seu.

Ab motiu de les queixes de'n Padrós Vidal s'ha

reunit la Junta M. de Sanitat y ha aixecat l'acta

que publiquém en altre lloc d'aquet número. Si

aquesta prevenció de la J. M. de S. s'hagués tingut

al moment de la publicació del article de La Veu,

no hi hauría l'opinió tan alarmada; lo que's fá sa

piguer avui al públic ens ho haurien pogut dir tot

seguit y abans d'anunciarse cap cás de febre ti

foidea.
delebrém que's fassi públic en l'acta el número

de malalts de malaltíes infecdoses que hi há en

l'actualitat, perqué som uns convensuts en creure

que la verdadera publicitat deis cassos y de les

mides que's prenguin pera atacarlos fá un gran bé.

Ili han poblacions que per disposició de l'auto

ritat se fá anunciar en uns cartellets en els portals

les cases aont hi han malaltíes infeccioses; nosal

tres no demaném que's fassi tant pero sí que vol

driem que tothom sapigués que l'autoritat vigila

que no siguin sofisticats y nocius els alimenta y

cuida de la desinfecció deis locals y robes infesta

des, máxim ara que Badalona posseix una estufa de

desinfecció y altres accessoris auxiliars, comprats

en l'estiu de 1911, els que no sabé,m que enguany

serveixin ni tampoc ens ho va fer sapiguer l'Arcal

de que servissin.
L'anunci de l'exercissi de mides higiéniques, al

nostre entendre, portaría la tranquilitat als ánims

y a la vegada evitaría que la fantasía popular en

grandís l'intensitat y extensió de les malaltíes in

feccioses.

Confiém véure més activitat en aquestes qües

tions de salut pública, car se fá necessari en elles,
gneis que tenen el deure de ferho, siguin y de

mostrin que son enérgics y previsors, utilisant tots

els medis de que dispossin pera garantir la salut y

la vida deis ciutadans.
* *

L'acabament de la sessió resultaría cómic si no

se tractés d'una qüestió greu, l'indisciplina que

s'observa en alguna deis cossos municipals.
De dos cassos d'indisciplina va parlarse a la

sessió: l'un de la ja pública que existeix entrels

bombera; ignorém de qui es la culpa, empró sí que

se sab que es l'Ajuntament el que den esbrinarho

y corretgirla. Y ara, correspon ter observar la nota

cómica que la dona, naturalment, el President de

la Comissió de Governació, en Domenech Renom,

al dir que no'n sabía rés de les públiques disen

sions entre'l personal del cos de bombers. Aixó

després de la publicació d'uns remitits, en que un

indivíduu del cos dirigeix forts atacs a superiors

gerárquics seus y calificatius durament mortifi

canta a una regidora, ningú hauría eontestat en la

forma que ho feu en Domenech, ni un analfabet,

car iii han coses que no les ignoren els que no sa

ben de Ilegir y escriure y per lo tant, no les devía

ni podía ignorar el President de la Comissió de

Governaeió.
L'altre cas d'indisciplina del que's parla, es un

incident Inés deis molts que s'han desenrotllat din

tre'l cos de iConsums, a causa y d'ensá que ab mi

res partid istes y pera donar eficacia a la campanya

de descrédit feta per els directora de les dretes

badalonines contra l'anterior Ajuntament, va

procurar sembrar la discordia y l'indisciplina en el

personal de Consums a fi de tenir una empleats que

els secundessin en els seus plana maquiavélica.
Avui ne toquen les conseqüencies deis trevalls

que feren pera dividir y enemistar el personal de

consuma, y de públic se diu que hi han individuas

que's rieguen a obeir ordres de superiors seus y se

sab que s'han donat a simples guardes atribucions

majors que les quels corresponen, mermant aixís

l'autoritat deis que la de uen tenir per el cárrec que

ocupen.
Sigui per tot aixó o perquéls que son adietes o

tenen mérits política contrets, se pensen que

aquesta circunstancia els dona dret a obrar com an

ella els plagui, en un día de la passada setmana

ocorregué un incident ab un cas greu d'indiscipli
na, en el fielat número 1. D'ell se'n parla en la ses

sió y se posa de manifest que'! President de la

Comissió aconsella o no un inmediat correctiu,

segons siguin desafeetes o adietes a la situació dre

tista els empleats que falten, lo que'ns dernostra

una manca absoluta de justicia y equitat.

RÉPLICA

La «nota local» que comentava Facort del Ajun

tament de posar al carrer del eximi poeta l'Angel

Guimerá una placa ab l'inscripció ab llengua cas

tellana, ha sigut contestada, fenthi vares conside

racions per l'orgue deis radicals badaloníns.

Les referides consideracions no son res més que

una coufirmació del nostre criteri, tota vegada que

confessen que lo proposat per ells «es sencillamente

la demostración de un sentimiento espanolista, en

frente de una de tantas exageraciones del catala

nismo político» y afegeixen que la minoría radical

«no había dicho una palabra respecto a que la

placa de la calle de Guimerá fuese escrita solo en

catalán, y a pesar de constituir una ilegalidad no

la hubiera dicho tampoco. ...« si la minoría nacio

nalista no hagués demanat que s'honorés an en

Bori y Fontestá en la parla de Catalunya.
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Després de Ilegir l'article del confrare radical,
encara trovém més just el contingut de nostra
«nota local», perqué es de raó natural y més Ilógic
que als cataláns ilustres els honorém en catala,
que no en una parla que per hermosa que sigui,
no es la nostra, ni la que aquella han conreuat.

Aixó de que per sentiment espanyolista se de
mani que s'hi posi una inscripció en caslellá, ens

fá l'efecte de que's considera que Catalunya no

forma part del Estat espanyol. o que's vol imposar
a Catalunya l'ús de la llengua castel'ana y aixó
sería corttrari a tot-principi de llivertat.

Y finalment, de que no sigui legal el posar una

inscripció en catalá en un carrer, no's pot admetre
perqué lo just, llógic y natural es primer que lo
legal; y ademes acceptarho sería equivalent a con

siderar que a les corporacions oficials s'hi ha de
parlar en castellá, cosa que no ho deuen pas
creurer els mateixos regidora radicals, que ab tot
y tenir ben arrelat el sentitnent espanyolista, fan
honra a la nostra 'lengua y a la Ilógica y en les
discussions consistorials-parlen en catalá.

LES TONTERIES Y RELLISCADES DE «SOL IXENT>
Sol Ixent, mallrat considerar qne'ns trovém en

l'ostracisme, ens dedica més de quatre columnes
de la prop—,,assada edició; si ens consideres in
fiuenciadors en l'opinió pública suposém que pera
combátrens necessitaría un tomo de:cent págines
totes les setmanes.

A. més del acostumat «corró» dedicat a GENT
NOVA que'n el número 96 din igual que'n els pri
mera números, comenta despectivament y ab in
sults una 'loable idea del company Jepus sobre si
seria convenient que pera la confecció deis pressu
postos municipals fossin consultades les entitats
económiques patronals, obreres yrculturals.

. Fá molt mal fet Sol Ixenl en rebre aixís l'ini
ciativa del amic Jepus, ja que de posarse a la prác
tica l'advocat assessor del Gremi de Fabric,ants,
entitat que deuría consultarse, en Leopold Botey y
Vila ningú més designat pera representarla, po
dria informar prop de la Comissió del Ajuntament
d'acort ab el seu programa municipal que'n forma
d'interviu va publicarse en les planes de GENT
Nova fá una cinc anys.

De mal agraits
***

Per escriure una n- va recomanant una obra de
caritat, com es el que es procures enviar a una

casa de curació a un desgraciat que té les facultats
mentals pertorbades y que doná espectacles tristos
durant uns díes per els carrera de la ciutat,:So/
Ixent copia aquella nova ab uns comentaris y un

preámbul, que diuen que ho fem pera molestar als
amics del Ajuntami>nt.

Ens plan molt que Sol Ixenl ens copii les nos

tres noves y ja que ha comensat desitjarlem que
seguís reproduint tot lo que pugui molestar als
seus, y en prova, el convidéin a copiar del número
564 de GENT NOVA, corresponent al 14 de Setembre,
una nova que feia referencia als jocs ilícita, encara

que estém convensuts que no aceptará el nostre
convit, perqué a la vegada que ab la publicació se

demostraría a la seva manera que varem molestar
an en Pujol, també furia una obra de moralitat, ja
que'n les planes del setmanari dretista per primera
vegada, que recordém, y encara copiades, hi apa
reixerfen unes justes paraules de condemna pera
tan perniciós vid.

DEL AJUNTAMENT

SESSIÓ ORDINARIA DEL DIA 14 DEL CORRENT

Doná comens a dos quarts de nou ab assietencia
de tots els regidora ruenys en Lluciá y en Padrós
Salvatella, presidint l'Arcalde en Martí Pujol.

Després de llegida fou aprovada l'acta de la
sessió anterior.

—Se concediren a proposta de la Comissió de
Obres els permisos solicitats per na Mercé Miralles,
en JoseplFerras Gil, en Josep Marot y en Joaquím
Montal.

—Passaren a les respectives Comissions les ins
tancies que presentaren en Pere Borrás sobre
obres; altra den Joan Pi solicitant el traspás duna
taula de la Plassa Mercat, y una altra den Sebastiá
Brugués mestre de l'Escola de Canyet solícitant au

ment de gratificació.
—Se queda enterat d'un ofici de la Comissió

Mixta ordenant la revisió d'exempció de n'Antoni
Silvestre Bou.

—Se queda aixís mateix enterat del estat com

paratiu de les recaudacions totals deis mesos de
Setembre de 1911 y 1912; la recaudació del d'en
guany es de 35,899'45 pessetes o siga 5,050'64 pes -

setes menys que l'any passat.
—S aproven les nómines de la brigada eventual

de la setmaoa passada en la gneis jornals pagan
282 pessetes y els carros 530.

De l'Escola d'Arls y Oficis.—Va a donarse lectu
ra del projecte de Reglament pera l'Escol a d'Arts y
Oficis en projecte.

En Casas demana que tota vegada que ja están
imposats de son contingut se Ilegeixi y discuteixi
desseguida per articles.

En Nadal se mostra partidari y intenta de que

quedi vuit díes sobre la taula perque una entitat
a la qual se li assigna cárrec no se sab encara si

ha acceptat.
Rectifiquen en Casas y en Nadal, parlant en de

fensa de lo proposat per el primer en Costa. Insisteix

en Nadal replicantli en Casas que'l cárrec que té

l'esmentada entitat es el de vocal, qual número es

indeterminat; creu que áixó no es obstacle pera que

s'aprovi el projecte en la present sessió.
Retira en Nadal el seu prec y s'acorda Ilegir y

discutir el Reglament per articles.

Es Ilegit el capitol 1.er que tracta del «objecte y

funcionament del Patronat de l'Escota», essent

aprovat ab una adició den Padrós idal que dispo
sa quels representants del Ajuntament siguin re

gidora.
El capítol 2.on que parla de les atribucions de la

Junta Directiva y Administrativa es aprovat ab el

vot en contra den Nadal als articles 4.rt y 5 nt per_

que din que enten que'l que ha de nomenar en de

finitiva y fixar els sous deis professors y auxiliars

ha d'esser el Patronat y no la Junta Administra
tiva.

An aixó li replica en Casas que aquesta es la

més indicada perque está composta de personal
técnic.

1.
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S'aprova'l capítol 3.er quedant per lo tant apro

vat tot el projecte.
En Casas proposa's faculti al Arcalde pera que

constitueixi el Patronat y Junta Administrativa

pera anar definitivament a la creació de l'Escola

d'Arts y Oficia.
De Sanitai.—En Padrós Vidal manifesta que ha

Ilegit en La Vea de Catalunya un article en un

paragraf del qual se'n despren que en virtut d'un

análisis fet en la Academia yjatboratori de Cien

cies Mediques de :Catalunya en Ilet de cabres de

Badalona, la qual resulta que porta gérmens de la

febre dita del Mediterrani; creu que s'ha de fer cás

del contingut del esmentat article del qual ne

dona al Arcalde coneixement, y averiguar qué es lo

que hi ha de cert. Excita y dona al mateix temps

la ven d'alerta al Arcalde sobrels; nombrosos cas

aos de tifus que's registren, puig segons té entés

no s'ha fet rés encara pera evitar el contagi; acaba

dient que fa aquestes manifestacions perque no'n

vol la responsabilitat.
Li contesta en Pujol qui diu que ha fet averi

guacions sobre'l particular y que no n'hi ha pera

alarmarse, puig esmentat es fill d'una se

rie que se'n están fent pera estudiar la febre ano

menada abans de Malta. L'esmentat análisis, diu,

fou publicat sense autorisació de !'Academia en

qual Butlletí, que promet ensenyar en en Padrós,

s'hi consigna lo que hi ha de cert sobre aquest

assumpte que es de' carácter general. Creu que l'a

ludit article es fet ab el desitj d'exibició, puig re

peteix que per ara no hi ha que alarmarse

En Padrós Vidal rectifica y justifica les seves

paraules puig enten que es necessari esvair l'alar

ma y dir al públic que no hi ha por, ja que en dit

article's dona la certesa de que la llet de cabra de

nostra ciutat porta gérmens d'aquella febre.

Rectifica en Pujol tornant a parlar en Padrós

Vidal, insistint en que hi ha negligencia.
Intervé en Nadal el qual manifesta que segons

diuen els metjes l'estat actual no té rés d'extraor

dinari, puig en determinades époques ja se sab que

hi han recrudeixements d'enfertuetats infeccioses.

Enten que l'Arcalde podría dirigirse al esmentat

diari pera esvair l'alarma.

En Padrós Vidal insisteix y diu quels metjes
tenen obligació de denunciar a la Junta de Sanitat

tots els casaos d'enfermetats infeccioses. No sé si

aixe s ha fet, empró, diu, no tinc noticia de que s'

hagin prés les precauciona necessaries.

En Pujol contesta manifestant que no sapigué
fina al dissabte passat l'alarma existent, la qua'
creu infundada; promet convocar immediatament
a la Junta de Sanitat aixís com també al Veterinari

de Badalona que va ter junt ab el Subdirector
en dita Academia l'análisis de la Ilet de les cabres

de Badalona.
En Serra demana al acabarse'l debat l'adquisi

ció d'aparells pera analisar la llet.

Mocions.—El rnateix regidor prega nos amen t

la prompta instalació del enllumenat al extrem del

carrer de Wifred.
En Nadal diu que's fan gestiona pera que sigui

eléctric.

, Rectifiquen abdós.
—La presidencia posa en coneixement del Con

sistori que en virtut d'un incident desenrotllat en

el Cementiri, ha sospés d'empleu y sou per un mes

al porter de dit lloc.

En Casas creu que l'Arcalde obra bé al castigar
a dit empleat, puíg va excedirse, empró les cir

cunstancies en que's trova'l sospés ja que es vell y

no té mes media de viurer, fan que demani per ell

clemencia pera que se li rebaixi la pena.

El president contesta dient que es molt noble

l'acte den Casas, empró que ho deixará pera que la

Comissió competent ho resolgui.

Intervé eu Nadal y torna a parlar en Pujol qui
diu que pera complaure en en Casas obrará ell sola

que escudantse ab la Comissió, replicant en aixó en

Casas que quan se va a fer clemencia no s'ha d'es

tudiar.

Cassos d'indisciplina.—En Casas pregunta al

president de la Comissió de Governació si está en

terat de l'indisciplina que regna al Cos de Bom

bera.
En Domenech Renom contesta que no'n sab

rés.

En Casas promet ensenyarli, pera ferli veure,

la prempsa local.

—En Costa pregunta quin alcans tingué l'acte

d'insubordinació d'uns empleats de Consuma els

quals varen faltar de parauta aun superior.
En Domenech Renom contesta que hi está tre

vallant y que encara no ho té resolt.

En Costa tem que'l favoritisme, puig se tracta

d'empleats afectes a la majoría, fará que no s'obri

ab justicia com en altres ocasiona s'ha fet tractantse

d'altres empleats
En Serra extranya que ab tres díes no s'hagi

resolt quan en una altre ocasió sa castiga imme

diatament a un guarda, que en Domenech Renom

anant en tartana va veure que no inspeccionaba
un carro, lo que prova que no s'obra ab justicia y

equitat.
En Domenech Renom diu que no anava en tarta

na y que's tractava d'un cas denunciat per la ronda.

En Serra sosté lo que ha dit corroborant ses

manifestacions en Vinas.

En Borbosa replica que la veritat es lo ditper.

en Domenech. En Serra diu que no y aixís estera

fins que hi intervé acertadament en Padrós Vida!,

el qual diu que'l fet es que en el cás exposat per

en Serra s'administrá desseguida justicia y que

ara no s'ha fet aixís.

En Pujol excusa en en Domenech Renom, ja
que aquest durant el debat ab el seu habitual mo

do de parlar en lloc de convencer ha fet riurer.

Y s'aixecá la sessió.
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TEA TRE CERVANTES.—
Sherlock-Holmes, Dona
Clarines.

La companyía de na María Panadés repre
sentá'l passat niumenge:erdrama de gran espec
tacle Sherlock-Holmes.jversió cat .lana). En l'exe
cució que fou una mica Ifluixa en conjunt, s'hi
Iluiren en Torelló yen Vila. La senyora Panadés
acertadíssima. Els demés secundaren. En quant a

la presentació, perfectissima,.com poques vegades
s'ha vist en els teatres d'aquesta ciutat.

Seguidament,_baix:la -direcció den Torelló, se

posá er escena la graciosissima comedia castellana
deis germans Quintero Dona Clarines. Té aquesta
comedia, com totes les d'aquestos, llorejats autors,
la particularitat de que tas els personatjes son

complets, sense mistificació de cap mena, portant
al espectador el convenciment de que viuen en

escena. El seu diálec pulcee, escullit, sense grolle
ría de cap mena, poblat de xistos perfectes fá que
s'escolti ab delectació.

En l'execució hi posaren una cura admirable,
fent la senyora Panadés una «Dona Clarines» per
fecta. Igualment els senyors Torelló, Vila y Bello
estigueren acerradíssims. El conjunt excelent.

X.

DE LA JUNTA DE SANITAT
Se'ns ha remés, pera ea publicació, la següent

copia del acta de la sessió extraordinaria celebrada
per aquella Junta el dimecres d'aquesta setmana:

«En la ciudad de Badalona, a las dieciocho del día

dieciseis de Octubre de mil novecientos doce, bajo la
presidencia del senor Alcalde D. Martín Pujol, se reunie
ron en estas Casas Consistoriales para celebrar sesión
extraordinaria de primera convocatoria los senores

vocales de la Junta Municipal de Sanidad D. Carlos
Escofet, médico; D. Alejandro Ribera, farmacéutico; don

Andrés Cussó, veterinario; D. Joaquín Puig, vecino; don
Juan Grau, secretario del Ayubtamiento, y D. Baldo

mero Sola, inspector médico y secretario de la misma,
habiendo excusado su asistencia el otro vecino D. Joa
quín Costa Alsina, y concurrido, previa invitación, el

senor presidente del Cuerpo Médico Municipal D. Juan
de D. Soler y Badia.

La Presidencia expuso que la convocatoria tenia por
objeto darles cuenta de las mani-estaciones hechas en la
sesión del Ayuntamiento del lunes próximo pasado por

los senores concejales D. Vicente Padrós y D. Arturo
Serra, suponiendo, tomando pie de un escrito publicado
en un diario de la vecina capital referente a las malas
condiciones de la leche de cabra, que ocurría algo anor

mal en la salud de este vecindario, suposición que el

infrascrito calificó de infundada desde el momento que

el celoso Inspector médico municipal no le había dado

cuenta de ello.

El senor Cussó manifiesta que él de momento fué el

primer sorprendido por el artículo de referencia, como

indudablemente lo fueron muchos otros porque se fija
rían más en el título del mismo que no en su contenido,
pues leído con detención se vé que en él no se trata sólo
de las cabras de Badalona, sino de todas las de la costa
del Mediterráneo, cuyos animales puede decirse que no

padecen la enfermedsd tifódica espontánea. así es que
su leche no puede ser productora de dicha enfermedad.
Anade que el estudio-que hacía el autor era muy vago y
de ninguna manera podía estar bien fundamentado des
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de el momento que los trabajos de análisis estaban aún
en curso, y por lo tanto no se había llegado a ninguna
conclusión práctica.

El senor Presidente del Cuerpo Municipal dice que

cree infundada la alarma que sobre la salud pública se

ha producido y al efecto lee el siguiente estado de las
enfermedades infecciosas ocurridas desde 1.° de Septiem
bre hasta el día de hoy:

Casos tifódicos 13

Fallecidos 4

En curación 9

De viruela 10

Curados 6
En curación 4

Sarampión 3

Curados 2

En curación 1

Crup 1

Curados 1 •

Hace notar dicho senor que no se ha presentado nin
gún caso de escarlatina desde el día O de Abril del ano
actual.

El senor Inspector médico municipal corrobora lo

manifestado por el anterior y dice que cada ano, a la

entrada del otono, de la enfermedad Módica se registran
en Badalona, lo mismo que en las demás poblaciones,
algunos casos, y propone para evitar en lo posible su

propagación, que se recomiende a todas las familias que

se abstengan en absoluto de usar agua de los pozos y
que la que empleen, aunque sea de manantial, la usen

hervida; que observen la mayor limpieza doméstica y

encargar a los senores médicos que_ aconsejen las medi

das higiénicas y sanitarias más conducentes a evitar el
contagio, ya sea directo, ya por las aguas o bien por las
deposiciones, lo cual fué aprobado por la Junta, acor

dándose se haga público.
De lo que se levanta esta acta, que firman los seno

res concurrentes, de que yo el Secretario, certifico.

Martín Pujol.—Carlos Eseofet.—Alejandro Ribera.—

Andrés Cussó.—Joaguin Puig. — Juan Grau.— Juan

de D. Soler.—Baldomero Sala, Secretario.»

A.NUNCI OFICIAL
Se suplica a los propietsrios que tengan algún edifi

cio situado en la zona comprendida entre la Carretera y
las calles de la Conquista, Roger de Flor e Industria,
que reuna condiciones para escuela y deseen alquilarlo,
presenten proposiciones por escrito en el Negociado de
Fomento de esta Corporación municipal por todo el mes

de Noviembre próximo venidero.
Badalona a 15 de Octubre de 1912.—El Alcalde, Mar

ín Pujol.

019{11111
gratuit pera la classe obrera

a cárrec d'en FRANCISCO DE P. VIADER
dentista del Hospital Clinic de Barcelona
curació de les enfermetats de la boca

operacions sense dolor

Consulta particular en Badalona:

Carrer:de Mar, 35, pral.
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CENTRE CATALANISTA <GENT NOVA».—E1 honor

den Bori.— P. r acort del Concell Directiu del nos

tre Centre, ha sigut colocat en la Sala-Biblioteca
del mateix, el retrat al oh i del malaguanyat poeta
badaloní e ilustre pedagoc n'Antoni Bori y Fontestá.

El retrat que es una bella obra d'art. es original
del nostre estimat amic y consoci el distingit
dibuixant en Joaquím Blanch, al que felicitem per
la pulcra y encertada excecució del dibuix.

**

OBITUARI.—Víctima de traidora malaltía, din -

menge passat morí el jove redactor del setmanari
Sol-Ixent de nostra ciutat en Josep M. Mestres y
Llorens (E. P. D.)

Tenía el finat aficions literarias, havent colabo
rat en varis periódics de la localitat y fou premiat
ademes en varis Certárnens literaris; en nostres
Jocs Florals de 1910 obtingué unaccésit a la Viola.

Enviern a sa atribulada familia y a la Redacció
del conírare el nostre pesam.

—El 21 del mes passat morí en la capital de la
República Cubana nostre compatrici en Josep Cu
nillé Serra.

Testimoniém a la familia l'expressió del riostra

condol.
**

«Les mellors aigues alcalines Vichy Hópital (es
tómac 1, Vichy-Célestins (ronyons), Vichy-Grande
Grille (felxe), son insustitutbles.

Refuseu Iota imitació.>
**

DE SPORT.—En les carreres de bicicletes celebra
des el passat diumenge en el circuit de Mataró
Argentona—Vilassar, en la que prengueren part
3'7 corredora, guanyá el primer premi nostre paish
en Jaume Guitart qui montaba bicicleta Santin ab
neumátics Hutchinson. Un altre badaloní en Josep
Agustí guanyá el tercer lloc.

Nostra enhorabona aabdós corredors.
**

NAIXEMENT.— La muller de nostre part:cular
amic en Ricart Carreras ha deslliurat un xatnós nen.

Na Matilde Bosch de Vilá, fila de nostre amic
en Lluis Bosch, ha donat a la lium una hermosa
nena.

Nostra:enhorabona:als pares y familias.
**

Totes les afeccions del aparell respiratori se

combaten ab una rapidés assombrosa ab el PEC
TORAL ALPINO.

CONFERENCIA —Demá, a dos quarts de quatre de
la tarda, tindrá !loe en el «Centro de Estudios
Psicológicos» d'aquesta ciutat una conferencia a

cárrec del Profesor y Director de l'Escota Floracia
na de Barcelona n'Antoni Sabater, el qual versará
sobre '1 tema «Crítica de la evolución humana.
Medios para acelerarla».

**

DESGRACIA.—DLssapte prop-passat en .1 encreua

ment deis carrera de Sagunto y Marqués de Mon
troig, un joya de 16 anys de edat y domiciliat a

Barcelona, va tenir la desgracia de que un tramvía
l'agafés per les carnes produintli greus ferides, les
quals Ii foren cura les de primera instenció en el
Dispensari Municipal pel metge senyor Coret,
essent després trasladat en greu estat al Hospital
de Santa Creu de Barcelona.

Se doná pan del tet al Jutjat.
**

SALvATorsmc.- Dijous de la passada setmana
els viatgers del tren n.° 148 se vegeren desagrada
blement sorpresos per un objecte de ferro tirat
desde la vía, el que toca. a un viatger sense que
afortunadament Ii fés gaire mal.

Relacionat ab aquest fet, que succeí enfront de la
fábrica del Vidre, la Guardia Civil ha detingut a

tres jovenets mendicants sense domicili anomenats

Rafael Fábregas, Anton Pons y Eduard Sensano,
els quals han sigut posats a disposició de l'autoritat
competent.

**

CONTRABANDOL —En el matí del dimecres prop

passat fou sorprés al carrer d'Eduard Maristany,
pels carabinera, un carro que contenía 45 bultos

de tabac.
Els conductors del carro, malgrat la situació

del lloc, ben difícil pera fugir y l'esser de día,

al veures sorpresos fugiren sense poguer esser

agafats.
**

EL NOU Govcartanon.--Dimecres d'aquesta set

mana prengué posessió del seu cárrec el nou Go

vernador de Barcelona senyor Sánchez Anido.
* *

La Sastrería «La Confiansa» den Josep M. Coll

(arana J. Umbert) ha rebut els géneros nooetat pera

la present temporada.
Reial, 71, Badalona.

**
CREU ROJA.—Varia particulars desitjosos d'ins

tituir en riostra ciutat una Delegació de la bene

mérita Creu Roja celebrarán demá a les quatre de

tarda y en l'hostatge del Cassino Apolo una reunió

preliminar a la qual poden assistirhi tots aquells
que simpatsin ab tant 'loable iniciativa.

-

**

TEATRE CERVANTES.—Pera demá a la tarda hi ha

anunciades per la Companyía Panadés les següents
obres: el melodrama Maria Antonieta, Reina de

Francia y la comedieta Los demonios en el cuerpo.
**

TRAGEDIA O SAINET?—En la matinada del dijous
prop-passat varen esser sorpresos en el moment

que anaven a tirarse al mar, una parella, la qual
no debía tenir gaires ganes de mullarse ni tant

sols la roba, quant tria un indret aont hi habien
pescadors, els quals habían de suposar que de
véurels nols haurien deixant tirar endavant eíseu
intent, ab toty volguer ferho Iligats ab una corita.

Conduits a la Comandancia resultaren esser de
Mataró, d'uns 22 a 23 anys, casat ell y ab familia y
soltera ella, ab la particularitat de que ja hablen
deixat a llurs cases els consegüents avisos notifi
cant la seva deria a Ilurs families.

Al mitjdía y previ permls del Jutge foren posats
en IlivIrtat abdos ‹colom,ts», els quals foren re

tornats a Ilurs llars.
**

cjL4ÍiICA.r»iEciv•r".1.4
- DE -

IPAILT ~2/1_431.
Cirugiá Dentista

Consultagratuita pels pobres que cagin prooeits
d'un volant de l' A rcaldia.

Riera Folch, 160

Hores: de 9 a 1 matí y de 3 a 6 tarda.

Imprenta Viuda Badia, Dr. Dou, 14.—Barcelona


